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ministerstvo dopravy poprvé nakoupí vlastní vlaky. Letos hodlá pořídit  
30 motorových souprav, příští rok chce objednat i vlaky elektrické. Plán má 
vést k nastartování velké obměny vozidel. Až 85 procent ceny zaplatí evropské 
fondy. Stát bude vlaky půjčovat dopravcům, aby s nimi jezdili na dotovaných 
tratích. Postup ministerstva naboural plány Českým drahám, které 
připravovaly i variantu, že si vlaky za evropské peníze koupí samy.  ByznyS / str. 4

Stát finančně podrží 
propouštěné horníky
Havíři z OKD, kteří pod 
zemí odpracovali alespoň 
patnáct let, budou od 
státu po tři roky pobírat 
podporu osm tisíc korun 
měsíčně. str. 2

Tržby výrobců střívek 
atakují mez 10 miliard
Výrobce potravinářských 
střívek firma Viscofan hlá-
sí nárůst tržeb o pět pro-
cent na 6,3 miliardy korun. 
Konkurentovi Devro tržby 
stouply obdobným tem-
pem na 3,5 miliardy. Obě 
firmy dohromady vydělaly 
2,2 miliardy korun. str. 5

Francouze rozlítila  
reforma trhu práce
Napříč Francií vypukly 
protesty poté, co vláda 
protlačila reformu trhu 
práce, která má přimět 
firmy, aby se nebránily 
najímat nové lidi. str. 6

Merkelovou nechtějí 
už dvě třetiny Němců
Počtvrté v čele spolkového 
kancléřství si přeje Angelu 
Merkelovou jen 36 procent 
Němců, zbytek požaduje 
změnu. str. 8
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Velký televizní 
revolucionář
ryan Murphy přišel 
s novou podobou 
televizních seriálů 
a zajistil jim nebývalou 
popularitu.

ProfiL

str. 10–11

Stovky lidí 
na uprchlíky
odbor azylové a migrační 
politiky ministerstva 
vnitra posílil z 275 lidí 
v roce 2010 na loňských 
938 zaměstnanců. 

udáLoSti
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DaniEl nováK: 

Babišovi kontroloři nenavrhli, 
aby @andrejBabis vrátil 
dotaci za Čapí hnízdo. píší to 
@lidovky. Jdu si dát koblihu.

twitter.com/e15news
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S logikou na štíru
Šéf zelených Matěj Stropnický se nedávno 
podivoval, že není normální, aby osmdesát pro-
cent obyvatel Česka létalo na dovolenou. Nyní 
se zase diví, že Česko má nejnižší nezaměstna-
nost v EU. Vyvozuje z toho totiž, že se většina 
lidí má špatně a musí pracovat neustále, aby 
přežila, a to za almužnu. Podle dřívějších 
standardů logiky je to protimluv. Ale logikou se 
v Česku poslední dobou řídí málokdo. Tak proč 
by tak měl činit předseda politické strany, že?

Zástupci internetové scény v rámci boje pro-
ti plánu ministerstva financí blokovat webové 
stránky s nelegálním hazardem objevili Ame-
riku. Nové zákony o hazardu podle nich mají 
podporovat tuzemské sázkové firmy, nikoli ty 
zahraniční bez české licence, které v tuzemsku 
neplatí stamiliony na daních. Tak, a je to venku 
– skutečně tomu tak je. Stejně jako u každé jiné 
firmy neporušující zákon, platící řádně daně 
a sociální a zdravotní pojištění za zaměstnan-
ce. Bez toho by jaksi stát nefungoval.

Pražský magistrát se chystá zakázat provoz 
vozítek segway na chodnících, cyklostezkách 
a v pěších a obytných zónách, zejména v cent-
ru. Od počátku vynálezu bylo v rozporu s logi-
kou, že na kole na chodníku jezdit nemůžete, 
ale s širším dvoustopým jezdítkem ano. I když 
jako vždy platí, že pokud nikdo nebude zákaz 
kontrolovat, nikdo jej nebude dodržovat. Takže 
se možná nestane vůbec nic.

Zápisník  
Dušana Kütnera

Protagonisté dne

Andrej bAbiš

český ministr financí

dan ŤoK

český ministr dopravy

François HollAnde

francouzský prezident

Původně striktně odmítal podpořit 
horníky z OKD, kteří přijdou o práci. 
Kapituloval ale pod tlakem vládních 
kolegů podpořených odbory.

str. 2

Navzdory nechuti Českých drah 
předložil převratný nápad státního 
vlastnictví vlaků. Jeho přednosti 
a nedostatky se ale teprve ukážou. 

str. 4

Přišel o další politické body poté, 
co vláda protlačila kontroverzní 
reformu trhu práce. Napříč Francií 
vypukly masové protesty.

str. 6

n Havíři z OKD, kteří pod 
zemí odpracovali ales-
poň patnáct let, budou 
od státu pobírat podporu 
osm tisíc korun měsíčně.

Jana Havligerová

Původně to vypadalo na velký 
boj. Ministr financí Andrej Babiš 
(ANO) byl striktně proti tomu, 
aby stát zvláštní dávkou podpořil 
horníky, kteří kvůli katastrofální 
hospodářské situaci OKD přijdou 
o práci. Nakonec při rozhodo-
vání kabinetu převážil názor 
sociálních demokratů, premiéra 
Bohuslava Sobotky a ministra 
průmyslu Jana Mládka, vehe-
mentně podpořený odbory.

„Pracovníci OKD, kteří odejdou 
jinam, dostanou podporu 7000, 
respektive 8000 korun po dobu 
tří let, pokud odpracovali alespoň 
patnáct let. Bylo to jednomy-
slné,“ oznámil na twitterovém 
účtu už během jednání kabinetu 

Mládek. Vyšší částka se přitom 
týká horníků, kteří převážnou 
část odpracovali v podzemí.

Schválená podpora se bude tý-
kat také pracovníků v návazných 
profesích. Její výše bude sedm 
nebo osm tisíc korun a bude 

vyplácena v rozmezí tří měsíců 
až tří let podle odpracované doby 
a věku zaměstnance. Šéfa státní 
pokladny zviklali odboráři. 

„Podařilo se nám Babiše 
přesvědčit, že mezi zaměstnanci 

OKD nejsou Poláci, ti jsou v doda-
vatelských firmách,“ vysvětlil šéf 
Odborového svazu pracovníků 
hornictví, geologie a naftového 
průmyslu Jan Sábel. Tripartita 
jednala o OKD mimořádně před 
včerejším zasedáním vlády. Čiré 
vítězství to ale pro socialisty 
nebylo. Zvláštní příspěvek ze 
státní pokladny se podle původní 
představy rezortu průmyslu měl 
týkat například i lidí propouště-
ných z povrchových hnědouhel-
ných dolů.

Ministr Mládek včera jednal 
také s insolvenčním správcem 
OKD Lee Loudou. Ten připravuje 
výzvu pro dlužníka a příští týden 
se hodlá v Ostravě sejít s mana-
gementem černouhelné společ-
nosti. Vládní prioritou přitom je, 
aby se v dolech i v insolvenci co 
nejdéle udržela těžba a propouš-
tělo se postupně. 

OKD je také v hledáčku policie, 
která zkoumá dřívější finanční 
operace firmy. Ta více než 650 vě- 
řitelům dluží přes sedmnáct mili-
ard korun.

stát finančně podrží 
propouštěné horníky

OKD je v hledáčku  
policie, která šetří  

dřívější finanční operace. 
Podnik dluží 650 věřitelům 

přes   

17
miliard korun.

K 700. výročí nArození císaře a krále Karla IV. připravilo Národní technické muzeum výstavu Civitas 
Carolina aneb Stavitelství doby Karla IV. Návštěvníky zavede na středověké staveniště a přiblíží jim na pozadí 
stavby opevnění Nového Města pražského tehdejší stavební techniky.  

StaVItelStVí doby Karla IV.
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n Jediné oddělení 
jednoho rezortu má 
více zaměstnanců než 
některá ministerstva 
dohromady. Důvodem 
je sílící migrace.

Jan Pavec 

Tomáš Haišman je jedním 
z nejzkušenějších státních 
úředníků, který řešil už mig-
rační vlnu způsobenou válka-
mi v bývalé Jugoslávii. 
Na ministerstvo 
vnitra nastoupil 
v prosinci 1992, 
kde od té doby 
řídí Odbor 
azylové a mig-
rační politiky. 
Vede teď více 
lidí než mnozí 
ministři. Počty 
jeho zaměstnanců 
kvůli migrační krizi 
i vyřizování žádostí 
o dlouhodobý pobyt několika-
násobně narostly. 

V roce 2010 pracovalo v azy-
lovém oddělení ministerstva 
275 lidí, v minulém roce to už 
bylo 938 zaměstnanců. To je 
více, než mají některé celé re- 
zorty, jako školství, zeměděl-
ství nebo kultura. Zaměst-
nanci migračního odboru tak 
dnes tvoří více než třetinu 
zaměstnanců celého minister-
stva vnitra. Celkový počet pra-
covníků na zbytku úřadu se 
naopak snížil o 54 lidí. „Loni 

se navyšovala místa v odboru 
v důsledku zvýšené migrace 
do Evropy,“ uvedla Hana 
Malá z tiskového oddělení 
ministerstva. V dlouhodoběj-
ším srovnání byl ovšem loni 
počet žádostí o mezinárodní 
ochranu nízký. Rozhodně 
nedosahuje intenzity přelomu 
tisíciletí, v rekordním roce 
2001 žádalo Česko o azyl přes 
osmnáct tisíc lidí, loni bylo 
žadatelů 1525. 

Důvodem náborů v před-
chozích letech bylo podle 

Malé vyřizování žádostí 
o dlouhodobá 

víza a povolení 
k pobytu, které 

odbor před pěti 
lety převzal 
od cizinecké 
policie. Server 
Aktuálně 

informoval 
o tom, že vnitro 

mělo v té době na 
tuto agendu vyčle-

něno o čtyřicet procent 
méně personálu než policisté, 
a proto někteří cizinci čekali 
na rozhodnutí o povolení 
k pobytu i více než rok. 

Právě v době předávání 
agendy totiž podali cizinci 
přes 130 tisíc žádostí o vydání 
či prodloužení dlouhodobých 
pobytů nebo víz. „Z důvodu 
enormního nárůstu žádostí 
o dlouhodobý pobyt se odpra-
covalo velké množství přes-
časových hodin,“ přiblížila 
situaci na ministerstvu Malá. 
 více e15.cz

Azylový odbor 
na vnitru posílil 
o stovky lidí 
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V roce 2010  
pracovalo v azylovém 
oddělení 275 lidí. Loni  

to už bylo

938
zaměstnanců.

spolupráce. obdobné provedení pásového obrněnce CV90 by chtěla do Česka dodávat společ-
nost bae Systems. Na kontraktu by se měl významně podílet český obranný průmysl.
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n Armáda chce do 
roku 2029 koupit 
pásové obrněnce pro 
7. mechanizovanou 
brigádu. Kontrakt za-
tím nemá konkrétní 
obrysy.

Pavel Otto
 

Snaha získat mnohami-
liardovou zakázku české 
armády až na dvě stov-
ky pásových obrněných 
vozidel přiměla britskou 
BAE Systems spojit síly 
s novojičínským státním 
podnikem VOP CZ. Nadná-
rodní zbrojařský koncern 
kdysi nabízel vládě Miloše 
Zemana švédské stíhačky 
Gripen původně spojova-

né s rozsáhlým balíkem 
kompenzačních programů 
neboli offsetů. O případ se 
kvůli podezření z korupce 
zajímala policie, ale nic pro-
tizákonného nezjistila.

BAE chce teď dodat 
vozidla CV90 s třicetimili-
metrovým kanonem, jež by 
nahradila zastaralá bojová 
vozidla pěchoty, která po-
užívá 7. mechanizovaná 
brigáda. Kolové transporté-
ry Pandur má ve výzbroji  
4. brigáda rychlého nasa-
zení.

„Projekt slibuje rozsáh-
lý a dlouhodobý program 
průmyslové spolupráce, ze 
kterého bude těžit i VOP CZ, 
a tedy český obranný prů-
mysl,“ uvedl zástupce BAE 
Šimon Slavík. Podobně jako 
kdysi v souvislosti s gripeny 

i teď Britové slibují dopro-
vodné zakázky spojené 
s vytvořením pracovních 
míst a přenosem moderních 
technologií.

„Spolupráce s BAE Sys-
tems je skvělou příležitostí 
pracovat po boku jedné 
z největších společností svě-
tového obranného průmys-
lu,“ uvedl ředitel VOP Marek 
Špok. Novojičínská firma 
se už podílela například na 
modernizaci tanku T 72 pro 
české vojsko.

I když ministerstvo 
obrany tvrdí, že nové pásové 
obrněnce by vojáci mohli 
dostat už v roce 2019, ter-
mín je nereálný. V součas-
nosti nemá projekt žádný 
konkrétní finanční rámec, 
chybí mimo jiné i marketin-
gová studie. 

bAe nabízí obrněnce 
s českou státní firmou

Stížnost obcí kvůli Letišti 
Vodochody neprošla
Nejvyšší správní soud odmítl 
kasační stížnost obcí, které 
se staví proti rozšíření Le-
tiště Vodochody. Projedná 
ještě stížnost ministerstva 
životního prostředí, jež také 
nesouhlasí s nedávným roz-
sudkem umožňujícím rozší-
ření letiště. Kasační stížnost 
nemá odkladný účinek, dál 
se pokračuje v projektu, 

který měl být původně hotov 
už v letošním roce. 

Speciální útvar zadržel 
protikorupčního detektiva 
Protimafiánský útvar zahájil 
akci ve vnitřních struk-
turách policie. Uvedla to 
ČT s tím, že bylo zadrženo 
několik lidí včetně vysoce 
postaveného detektiva pro-
tikorupčního útvaru. Podle 
aktuálně.cz je to vedoucí 

druhého oddělení odboru 
korupce Radek Holub. 

Otcovská má mít tutéž 
podporu jako mateřská
Vláda v rámci novely 
o nemocenském pojištění 
schválila zavedení týdenní 
placené otcovské dovole-
né, sirotčí důchod pro více 
dětí a nemocenskou pro 
dobrovolné hasiče. Muži na 
otcovské by měli na základě 

novely brát stejně jako ženy 
na mateřské, tedy sedmde-
sát procent vyměřovacího 
základu výdělku. Proti byl 
kvůli náročnosti pro státní 
pokladnu ministr financí 
Andrej Babiš (ANO).

Experti nezjistili, že by 
miny byly zakázané
Licenční správa ministerstva 
průmyslu a obchodu nedošla 
ke zjištění, že by miny skla-

dované v muničním areálu 
ve Vrběticích, byly zakázané. 
U zlínského soudu to uvedl 
vedoucí oddělení vojenského 
materiálu licenční správy 
Roman Samiec. Podle něj 
to, zda je materiál zakáza-
ný, posuzoval zahraniční 
orgán při vydání exportní 
licence. Miny byly dovezeny 
z Maďarska. Kvůli nim stojí 
před soudem pět lidí a firmy 
Excalibur Army a Real Trade 
Praha. /čtk/

Krátce

http://zpravy.e15.cz/domaci/udalosti/vnitro-bobtna-pocet-uredniku-resicich-migraci-se-blizi-poctu-azylantu-1294556
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n Na přelomu léta 
a podzimu chce mi-
nisterstvo dopravy 
zahájit první soutěž na 
dodávku 30 motoráků.

Jan Šindelář

Dosud se o tom jen speku-
lovalo, nyní je to potvrzeno. 
Vedení ministerstva do-
pravy je pevně rozhodnuto 
převrátit naruby majetkové 
poměry na českých kolejích 
a pořídit si vlastní vlakovou 
flotilu. „Máme nyní šanci 
nastartovat velkou obměnu 
vozidel na české železnici,“ 
řekl deníku E15 Jan Parou-
bek, který má nový projekt 
v rezortu na starosti. Stát 
pak bude své vlaky půjčo-
vat dopravcům, aby s nimi 
jezdili na dotovaných 
tratích. Z dopravců se tak 
stanou pouzí provozovatelé, 

kteří dodají lidi a obchodní 
zkušenosti.

Ministerstvo dopravy 
vypíše první tendr na nákup 
vlaků na přelomu léta 
a podzimu. Půjde v něm 
o dodávku třiceti nových 
motorových souprav s ka-
pacitou 120 lidí. Drtivou 
většinu pořizovací ceny 
vlaků zaplatí podle Paroub-
ka evropské fondy. Z roz-
počtu ministerstva půjde 
jen patnáctiprocentní podíl. 
V novém operačním progra-
mu Doprava je na tento účel 
zatím určeno asi 20 miliard, 
o což se zhruba rovným 
dílem podělí dálkové a regio-
nální tratě. 

Prvních třicet státních 
motoráků hodlá minis-
terstvo nasadit na tratě 
Liberec–Pardubice, Liberec 
– Ústí nad Labem a Ostra-
va–Opava–Olomouc. A tyto 
tratě budou muset dopravci 
vysoutěžit: vítězové získají 

stát vypíše obří  
tendr na nákup vlaků

České dráhy budou 
mít zřejmě velkou 
šanci stát se vrchním 
údržbářem státních 
strojů.

V podílových fondech 
leží 388 miliard korun
Majetek, který mají Češi 
v podílových fondech, 
stoupl letos do konce břez-
na o 2,7 miliardy na ne-
celých 388 miliard korun. 
Osmdesát procent z toho 
drží fyzické a 20 procent 
právnické osoby.

Stát dá miliardy  
na boj se suchem 
Ministerstvo zemědělství 
chce dát na opatření proti 
suchu v příštím roce 2,4 mili-
ardy korun. Podle materiálu, 
který je nyní v mezirezort-
ním připomínkovém řízení, 
by pak ještě měly přibýt 
0,7 miliardy od soukromých 
investorů. S touto částkou se 
pak počítá každoročně až do 
roku 2021. 

Zákon o hazardu může 
zdražit připojení k síti
Zákon o hazardu, který 
má umožnit blokování 
vybraných internetových 
stránek, od příštího roku 
výrazně zvýší náklady 
poskytovatelů interne-
tového připojení, a může 
tak zdražit koncové ceny 
služeb. Finanční dopad na 
providery návrh zákona 
nevyčíslil, doménové sdru-
žení CZ.NIC jej ale odhadu-
je až na miliardu korun.

HN: Grand hotel Evropa 
koupili Rakušané

Secesní Grand hotel Evropa 
na pražském Václavském 
náměstí koupila od podni-
katele Václava Skaly firma 
z rakouské skupiny Julius 
Meinl, napsaly Hospodář-
ské noviny. Součástí prodeje 
je i projekt na dostavbu do 
vnitrobloku. /čtk/

Krátce

Jasný vzkaz. Důsledek ministerského nákupu vlaků je jasný: na dotované tratě budou moci do-
pravci jen se soupravami půjčenými od státu.
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údržbářem státních strojů. 
Příští rok pak chce minis-
terstvo nakoupit i elektrické 
soupravy pro tratě z Prahy do 
Děčína, Chebu, Brna a Hradce 
Králové a z Brna přes České 
Budějovice do Plzně. 

Tím úřad posílá jasný 
vzkaz Českým drahám, které 
se až dosud připravovaly, že 
si vlaky za evropské peníze 
koupí samy. Vypsaly dokon-
ce sérii tří soutěží za více 

než deset miliard. Z toho 
předpokládaná cena třiceti 
motoráků je zhruba čtyři 
miliardy.

V tendrech ČD jde ale 
o rámcové smlouvy, které ne-
zavazují dopravce k odebrá-
ní přesného počtu souprav. 
Naopak stát se k odběru 
desítek vlaků přímo zaváže. 
I proto si Paroubek myslí, 
že cena může být o osm až 
12 procent nižší.

Podle mluvčího ČD Radka 
Joklíka nechtějí dráhy nic 
ponechat náhodě, a proto se 
vypsáním soutěží připravují 
na obě varianty. Ministr 
dopravy Dan Ťok se přitom 
nedávno nechal slyšet, že 
se zasadí o zrušení soutěží 
ČD. Ty se k variantě státních 
vlaků dosud stavěly odmí-
tavě, naopak podporu má 
u soukromých dopravců.
názory str. 12

smlouvu na 15 let, jezdit 
začnou koncem roku 2018. 

To však není vše. Po velké 
vlakové soutěži bude násle-
dovat soutěž na třicetiletou 
údržbu vlaků. „Myslím, že to 
bude velice dobrý impulz pro 
investice do nových údržbo-
vých základen,“ řekl Parou-
bek. Údržba nových vlaků 
by tak neměla být závislá na 
infrastruktuře Českých drah, 
ačkoli ty budou mít zřejmě 
velkou šanci stát se vrchním 

Ministerstvo dopravy se snaží přesvědčit kraje, aby do soutěží na 
nákup vlaků šly společně se státem. Tím by se podle úřadu ještě více 
snížily ceny. Jenže zástupci krajů, na které z balíku dvaceti miliard 
připadá zhruba polovina, zatím spolupráci odmítají. Většina jich chce 
zůstat u klasického modelu, že si vlaky koupí dopravce. Samostatnou 
kapitolou je Jihomoravský kraj, který rovněž odmítá spolupráci 
s ministerstvem, vlaky si chce ovšem nakoupit podle podobného 
modelu do svého vlastnictví.

kraje jsou  
zdrženlivé



www.e15.cz | 5 |

n Snížení zisku 
banky v Česku a na 
Slovensku o pětinu je 
mírně horší než vý-
voj v celém bankov-
ním sektoru, jehož 
zisk za první kvartál 
klesl o 17 procent.

Česká a slovenská UniCre-
dit Bank vydělala 
v letošním prvním 
čtvrtletí 1,3 mi-
liardy korun 
čistého, což 
je meziroč-
ní pokles 
o pětinu. 
Celková ak-
tiva banky 
stoupla více 
než o 16,5 pro-
centa a překro-
čila 625 miliard 
korun. „Nejvýraznější 
pokles ve výnosech jsme 
zaznamenali v obchodo-
vání na finančních trzích, 
kde loňské čtvrtletí bylo 
v porovnání s letošním 
velmi silné,“ komentoval 
výsledky generální ředitel 
banky Jiří Kunert.

V drobném bankovnic-
tví banka podle Kunerta 
pokračuje ve vývoji nových 
produktů a digitálních 
inovací ve spotřebitelském 
financování, což se odráží 
ve dvouciferném růstu půj-
ček a hypoték. Stejné tempo 
drží i v úvěrování malých 
a středních firem. „Dobrý 
start tohoto roku se projevil 
i ve více než pětinovém 

nárůstu financované hod-
noty vozidel posky-

tovaného našimi 
leasingovými 

firmami,“ do-
dal. Letos se 
podle něho 
banka dále 
soustředí na 

rozvoj elek-
tronických 

distribučních 
kanálů.

Objem úvěrů 
UniCredit Bank se zvýšil 
o 5,5 procenta na 368 mili-
ard korun. Objem vkladů 
vzrostl o 14,2 procenta na 
375 miliard. Čistý výnos 
z úroků klesl na 2,511 miliar-
dy, čisté výnosy z poplatků 
a provizí se pak meziročně 
snížily na 925 milionů. /čtk/

UniCredit bank 
letos klesl ziskn Jediní dva čeští vý-

robci střívek loni opět 
nezklamali, zvýšili 
tržby i zisk.

Dušan Kütner 

Česká potravinářská střívka 
dobývají svět. Společnost 
Viscofan z Českých Budějovic 
hlásí nárůst tržeb o pět pro-
cent na 6,3 miliardy korun, 
jilemnické společnosti Devro 
pak tržby stouply obdobným 
tempem, a to na 3,5 miliardy. 
Ještě lépe se dařilo v ziscích – 
Viscofanu vzrostl téměř o tře-
tinu na 992 milionů, Devru 
dokonce téměř o dvě pětiny 
na 1,21 miliardy. V obou přípa-
dech jsou to rekordní částky.

„Hlavní vliv měla dlouho-
dobá stabilní situace prodejů 
a skutečnost, že odbyt česko-

budějovického Viscofanu je 
rozložen do 130 zemí celého 
světa,“ uvedl generální ředitel 
a jednatel firmy Miloslav Ka-
miš, která je součástí španěl-
ské skupiny Viscofan Group, 
největšího světového výrobce 
umělých střívek určených 
zejména pro masný průmysl.

Devru patřícímu do 
nadnárodní stejnojmen-
né skupiny s provozy ve 
Skotsku, Austrálii a USA se 
podle výroční zprávy loni 
více dařilo na obou americ-
kých kontinentech a v Asii, 
kde zavedlo nové výrobky. 
„K výsledkům pozitivně 
přispělo i oslabení kurzu 
koruny vůči dolaru a zvýšení 
hodnoty tržeb v korunovém 
ekvivalentu. Pozitivně rovněž 
působil celosvětový pokles 
cen energií,“ uvedl jednatel 
firmy Petr Gabat. Příznivý 

vliv mělo i snižování nákladů 
na jednotku výroby či snížení 
stavu zásob.

Tržby a zisky rostou oběma 
firmám již několik let a i výhle-
dy jsou optimistické. Viscofan 
sice pro letošek plánuje tržby 
zhruba jako loni, zisk by měl 
ale stoupnout o dalších pět 
procent, a překročit tak o dvě 
stě milionů magickou hranici 
miliardy. K tomu by měly 
pomoci zejména význam-
né investice do technologií 
z předcházejících let.

Viscofan hodlá do techno-
logií investovat i nadále, má 
na to připravených zhruba 
200 milionů. „V Českých Budě-
jovicích jde hlavně o plastikové 
technologie, ve kterých jsme 
technologickým a vývojovým 
centrem celé skupiny včetně 
řízení výrobních operací v Bra-
zílii a Mexiku,“ dodal Kamiš.

Tržby výrobců střívek 
atakují hranici 10 miliard

do svěTa. Výrobcům střívek se daří nejenom díky slabé koruně, ale pomohl i pokles cen energií.
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Objem vkladů  
UniCredit Bank  

vzrostl o 

14,2 %
 

na 375 miliard. 

Daniel Novák

Plány největšího světového 
e-shopu Amazon vybudovat 
nové centrum pro vráce-
né zboží nabírají výrazné 
zpoždění. Původně se hala 
již měla stavět, se startem 
provozu se počítalo ještě 
letos na podzim. Odpor 
okolních obcí ale způsobil, 
že projekt bude muset zís-
kat ekologický posudek EIA. 
„Celý projekt se prodlouží 
minimálně o rok,“ řekl ser-
veru E15 Tomáš Míček, šéf 
tuzemské části developer-
ské společnosti P3, která má 
halu pro Amazon postavit. 

Zatím není jasné, jak 
dlouho budou chtít Ameri-

čané čekat. Potvrdili však 
už, že se rozhlížejí také po 
dalších lokalitách. „Amazon 
stále hledá vhodné lokality 
nejen v České republice, ale 
v celé Evropě,“ sdělil mluvčí 
obchodu Karel Taschner. 

Nová hala o 40 tisících 
metrech čtverečních má 
vzniknout v největším logis-
tickém komplexu v Česku. 
Developer P3 má navíc pro 
pozemky, na nichž hodlá 
pro Amazon stavět, již 
platné stavební povolení 
pro čtyři menší haly – stejně 
velké jako plánovaný sklad 
e-shopu. Pokud by tedy fir-
ma neuspěla s Amazonem, 
může okamžitě začít stavět 
pro jiné klienty.

stavba skladu 
amazonu se zpozdí
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fungování odrazuje firmy od 
najímání lidí, protože se jich 
v případě hospodářského 
nezdaru nemohou zbavit. 

V noci na včerejšek fran-
couzský prezident François 
Hollande povolil vládě 
použít speciální klauzuli 
v ústavě, aby kabinet mohl 
zákon schválit proti vůli 
parlamentu. Socialistická 
vláda uvedla, že reforma 
je nezbytná ke snížení 

vysoké nezaměstnanosti. 
Změna má zaměstnava-
telům usnadnit najímání 
a propouštění pracovníků. 
Odpůrci nového zákona se 
ale obávají, že dá zaměstna-
vatelům také možnost obejít 
práva zaměstnanců na 
řádný plat, pauzu a placené 
přesčasy. Lidé proto vyšli do 
ulic. V Nantes se protestu-
jící střetli s policií, v Paříži, 
Grenoblu a Montpellieru mu-
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n Obejitím parlamen-
tu přišel prezident 
Hollande o další poli-
tické body.

Zdeněk Pečený

Napříč Francií vypukly pro-
testy poté, co vláda protlači-
la kontroverzní reformu trhu 
práce. Reforma má rozhýbat 
zbytnělý pracovní trh, jehož 

Francouze rozlítila  
reforma trhu práce

Odpůrci nového 
zákona se obávají, 
že zaměstnavatelé 
pracovníky připraví 
o právo na řádný 
plat, pauzu 
a placené přesčasy. 

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,460

Čína 1 3,643

Dánsko 1 3,631

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,593

Japonsko 100 21,775

Kanada 1 18,397

Maďarsko 100 8,570

Norsko 1 2,891

Polsko 1 6,107

Rusko 100 36,003

Švédsko 1 2,908

Švýcarsko 1 24,343

Turecko 1 7,992

USA 1 23,681

Velká Británie 1 34,220

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 11. 5. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 58,50 1,04

ČEZ 430,00 -1,53

Erste Bank 630,30 -1,01

Fortuna 84,00 0,06

Kofola 425,00 1,17

KB 4600,00 0,00

Moneta 73,00 2,96

O2 CR 234,80 4,36

Pegas 805,00 -0,06

Philip Mor. ČR 13 000,00 1,48

PLG 207,00 0,00

TMR 640,00 0,00

Unipetrol 178,00 -0,45

VIG 502,00 -1,57

Celkový objem (v tisících korun) 680 643,38

Akcie na pražské burze 11. 5. 2016 

Společnost ČEZ rozšíří 
v Dukovanech kontroly 
svarů u druhého a třetího 
výrobního bloku jaderné 
elektrárny, jejich odstávky 
se kvůli tomu prodlouží 
o měsíce. Blok číslo tři 
zastavený 22. dubna bude 
mimo provoz do 19. října. 
Odstávka druhého bloku, 
který přestane dodávat 
elektřinu do sítě 16. září, se 
protáhne do příštího roku, 
řekl mluvčí elektrárny Jiří 
Bezděk. Rozšířené kontroly 
jsou podle firmy součástí 
příprav na další dlouhodo-
bý provoz Dukovan. Budou 

mít ale dopad na letošní 
výrobu elektřiny.

„Důvodem rozšíření kon-
trol je předejít případným 
pochybnostem o spolehli-
vosti a bezpečnosti zaříze-
ní,“ uvedl mluvčí. U dru-
hého bloku Dukovan bude 
letos ČEZ žádat Státní úřad 
pro jadernou bezpečnost 
(SÚJB) o nové povolení pro-
vozu a v příštím roce pak 
i pro bloky tři a čtyři. Pro 
blok číslo jedna ČEZ nové 
povolení získal v březnu. 
Skupina kvůli odstávkám 
vloni přišla o 2,5 miliardy 
korun. /čtk/  více e15.cz

Dukovanské bloky 
budou stát měsíce

sely ozbrojené složky použít 
slzný plyn. 

„Zákon by mohl být v par-
lamentu zablokován,“ hájil 
kontroverzní postup před 
poslanci po večerním mi-
mořádném jednání v Elysej-
ském paláci premiér Manuel 
Valls. „Reformu musíme 
prosadit a posunout zemi 
kupředu. Debatovat o tom 
v parlamentu by znamenalo 
ohrozit kompromis, který 
jsme vypracovali.“

Hollande se záměrem 
zpružnit pracovní trh čelí 
už měsíce tvrdému odporu 
odborářů, studentů i vlast-
ní socialistické strany. To 
ukazuje, v jak slabé pozici 
se prezident jeden rok před 
prezidentskými volbami 
nachází. Důvěra veřejnosti 
v něj se propadla na úroveň 
jen lehce nad deseti procenty 
a Hollande je tak nejméně 
populárním prezidentem 
moderní francouzské 
historie. Snaha reformovat 
trh práce nechuť odborů 
a studentů v levicového pre-
zidenta zkoncentrovala. Cítí 
se podvedeni jeho obratem 
k podpoře podnikání v po-
lovině mandátu před rokem 
a půl. Zároveň však Hollande 
svým veletočem podporu 
korporátní sféry nezískal. 

Zloba v nantes. 
Dav rozčilený použitím 
článku 49.3 francouzské 
ústavy, který umožňuje 
vládě obejít parlament, 
musela krotit pořádková 
policie.Fo
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http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/dukovany-rozsiri-kontroly-svaru-odstavky-se-protahnou-o-mesice-1294674


n Obchod zatrhl soud 
z obav o soutěž na 
americkém trhu kan-
celářských potřeb.

Největší americký prodejce 
kancelářských potřeb a vy-
bavení Staples a jeho hlavní 
konkurent Office Depot ruší 
plánovanou fúzi za zhruba 
6,3 miliardy dolarů. Reagují 
tak na rozhodnutí soudce, 
který měl obavy z narušení 
hospodářské soutěže, a plán 
firem proto zablokoval. 
Akcie podniků v reakci na 
sdělení výrazně oslabily.

Staples svůj záměr zapla-
tit za dvojku na americkém 
trhu v hotovosti a v akciích 
oznámil loni v únoru. Spoje-
ní mělo posílit pozici firmy 
Staples v souboji s novými 
konkurenty. Americká Fede-
rální obchodní komise (FTC) 
se fúzi snažila zablokovat. 
Tvrdila, že sloučená společ-
nost by mohla diktovat ceny 
kancelářských potřeb hlavně 
firemním zákazníkům, kteří 
nakupují ve velkém. A soud-
ce federálního soudu Emmet 
Sullivan jí dal nyní za prav-
du. Úřad podle něj ukázal, že 
tato obava je opodstatněná.

staples a office Depot zrušily 
miliardovou dohodu o sloučení 
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Walt Disney

Americká mediální a filmová 
společnost ve druhém finančním 
čtvrtletí po pěti letech nedostála 
očekávání trhu. Zisk po očištění 
o mimořádné položky dosáhl 
1,36 dolaru na akcii. Analytici 
předpokládali 1,40 dolaru na 
akcii. Meziročně zisk firmy 
vzrostl o 11 procent, celkové 
tržby pak o čtyři procenta na 
12,9 miliardy dolarů.

toyota 

Japonská automobilka zvýšila 
čistý zisk o 6,4 procenta na  
2,31 bilionu jenů (504 miliard 
korun). Letos však kvůli 
zhodnocení jenu očekává 
propad zisku až o 35 procent. 
Šlo by o první pokles po pěti 
letech.

e.on 

Německá energetická firma 
v prvním čtvrtletí zvýšila 
provozní zisk EBITDA o osm 
procent na 3,1 miliardy eur. Růst 
vysvětlila přínosem dohody 
s Gazpromem o nižších cenách 
za odběr plynu. 

takata 

Japonský dodavatel autodílů 
prodělal v uplynulém finančním 
roce 13,1 miliardy jenů  
(2,9 miliardy korun). 
Hospodaření zasáhly rostoucí 
náklady na svolání milionů 
potenciálně vadných nafukovačů 
airbagů. Jde již o třetí ztrátu za 
poslední čtyři roky. /čtk/  

Výsledky

Záhy po oznámení zrušení 
americké fúze v oboru 
kancelářského vybavení 
zablokovala Evropská komise 
plánované převzetí britské 
sítě O2 mobilního operátora 
Telefónica společností 
Hutchison, která provozuje 
síť s názvem Three. Spojení 
by podle komise znamenalo 
vznik nového lídra na 
britském trhu, menší možnost 
volby pro britské zákazníky 
a v důsledku i zvýšení cen. 
Převzetí O2 mělo Hutchison 
stát 10,3 miliardy liber  
(352 miliard korun).

Černý den 
pro fúze 

Inflační cíle  
v nedohlednu
Inflace ve středoevropském 
regionu začíná pomalu šplhat 
vzhůru. Centrální bankéři 
ale ještě vyhráno nemají. 
Maďarské spotřebitelské ceny 
v dubnu povyskočily o 0,8 pro-
centa meziměsíčně a v mezi-
ročním srovnání se jen těsně, 
o 0,2 procenta, vymanily 
ze záporného teritoria. To 
je stále na hony vzdáleno 
tříprocentnímu inflačnímu 
cíli. Toho podle prognózy cen-
trální banky bude dosaženo 
nejdříve v roce 2018. Centrální 

banka proto v březnu znovu 
zahájila cyklus snižování 
úrokových sazeb a, jak se zdá, 
ani současná úroveň  
1,05 procenta nemusí být 
konečná. Podle konsen-
zu trhu i podle vyjádření 
samotné centrální banky se 
ještě jednomu snížení sazeb 
nevyhne. Pokud jde o inflaci, 
je na tom z celého regionu 
nejhůře Polsko. To se topí 
v deflaci od července 2014 
(meziroční údaj za letošní 
březen byl –1,1 procenta). Pro 
Polsko bude úspěch, pokud se 
inflace v letošním roce vrátí 
alespoň do kladných hodnot. 
O dosažení inflačního cíle 
2,4–2,6 procenta nemůže být 
řeč. I tak ale polské sazby 
zůstanou letos pravděpodob-
ně beze změny na současných 
1,5 procenta, neboť centrální 
banka spoléhá na výkonnou 
domácí ekonomiku a odezně-

ní nákladových šoků. České 
centrální bankéře dubnová 
inflace bezpochyby potěšila. 
Nečekaně se vyhoupla na  
0,6 procenta, tedy o 0,3 pro-
centního bodu více, než ČNB 
čekala v poslední prognóze. 
Spotřebitelským cenám však 
hrozí opět pokles. Kartami by 
mohl zamíchat konkurenční 
boj distributorů plynu, který 
by již v květnu mohl poslat 
spotřebitelské ceny dolů. 
Z hlediska opuštění kurzového 
závazku však dubnová inflace 
žádné významnější změny 
nepřinesla. Dvouprocentního 
inflačního cíle zřejmě nebude 
dosaženo dříve než ve druhé 
polovině roku 2017, a tak ani 
opuštění kurzového závazku 
před tímto termínem nepadá 
v úvahu.

Autorka je ekonomkou  
Komerční banky

Z parketu

Jana Steckerová

Komerční banka rozštěpí akcie

Akcie Komerční banky se s dnešní účinností rozdělí 
v poměru 5:1. Server Patria uvedl, že počet akcií v držení 
akcionáře se odpovídajícím způsobem zvýší na pětináso-
bek původního počtu a cena akcie bude pětinová. Tržní 
hodnota bankovní společnosti se nezmění.  

EBRD zlepšila výhled pro střední Evropu 

Evropská banka pro obnovu a rozvoj předpokládá, že hos-
podářský růst v regionu střední a východní Evropy dosáh-
ne 3,1 procenta. V předchozí prognóze jej odhadovala na 
2,9 procenta. Výhled nezahrnuje Česko, které EBRD počítá 
mezi vyspělé země. Růst HDP v regionu tak podle odhadu 
mírně zpomalí z loňských 3,2 procenta. Ruská ekonomika 
by podle banky měla klesnout o 1,2 procenta. 

Aféra Mitsubishi se rozrůstá 

Skandál kolem zmanipulovaných údajů o spotřebě automo-
bilů Mitsubishi by se mohl týkat všech jejích vozů prodáva-
ných v Japonsku. Firma uvedla, že předpisy pro testování 
aut prodávaných v zahraničí dodržovala. Zatím potvrdila 
manipulaci u čtyř modelů s obsahem do 660 ku-bických 
centimetrů, které se prodávají jen v Japonsku. /tre, čtk/

Krátce

Dál kažDý sám Za sebe. Jednička a dvojka trhu ve Spojených 
státech námitky soudce uznaly. Poukázaly ale na rostoucí konku-
renci on-line dodavatelů.
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Firmy uvedly, že se proti 
verdiktu neodvolají a roz-
hodnutí respektují. Pozna-
menaly však, že rozhodnutí 
nebere dostatečně v úvahu 
rostoucí konkurenci, které 
oba podniky čelí ze strany 
on-line dodavatelů kancelář-
ských potřeb. Jako kompen-
zaci Staples firmě Office 
Depot zaplatí za zrušenou 
fúzi 250 milionů dolarů. Ak-
cie akvírované firmy v reakci 
na vývoj spadly o 26 procent. 

Akcie Staples klesly o deset 
procent. 

Komise FTC verdikt 
označila za dobrou zprávu, 
sama ale v případu utrpěla 
dílčí prohru. Soudce Sullivan 
totiž na neveřejném jednání 
v březnu naznačil, že FTC 

usilovala o to, aby jeden ze 
svědků učinil ve výpově-
di falešná prohlášení. Šlo 
o Prentise Wilsona z inter-
netového obchodu Amazon, 
který je pro obě firmy jedním 
z hlavních soupeřů u firem-
ních zákazníků. /čtk/
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n Nekončící migrační 
krize drolí nejednu po- 
litickou jistotu na sta-
rém kontinentě. Z val-
né části zavinila pád 
rakouského kancléře 
a teď už ohrožuje i je- 
ho donedávna kolegy-
ni v sousedním Ně-
mecku.

Přestože Angela Merkelová 
zatím oficiálně nepotvrdila, 
že se bude na podzim 2017 
o úřad opět ucházet, předsta-
vitelé její Křesťansko-demo- 
kratické unie (CDU) ji ozna-
čují za jedinou stranickou 
kandidátku. Aktuální prů-
zkum společnosti Insa však 
ukazuje, že v čele kancléřství 
ji už nechtějí téměř dvě třeti-

ny Němců. Merkelové čtvrté 
funkční období si přeje 
36 procent z nich, 
64 procent by rádo v úřadu 
vidělo někoho jiného. Posto-
je lidí vůči Merkelové jsou 
podle průzkumu stejné ve 
starých i v nových spolko-
vých zemích. Vymykají se 
z toho jen Durynsko a Sasko, 
kde si odchod kancléřky pře-
je 79 a 76 procent tázaných.

Nespokojenost s kancléř-
kou je mimořádně silná u lidí 
s nižším vzděláním a s nižší-
mi příjmy. Mezi lidmi, kteří 
dokončili pouze základní 
školu, a mezi těmi, kteří 
vydělávají méně než tisíc eur 
měsíčně, si pokračování Mer-
kelové ve funkci nepřejí dvě 
třetiny dotázaných. S vyšším 
vzděláním a vyššími příjmy 
spokojenost s Merkelovou 
roste, v žádné vzdělanostní 

ani příjmové skupině ale 
stoupenci jejího čtvrtého 
funkčního období nepřeva-
žují nad odpůrci.

Průzkum Insa také ukázal, 
že klesá i podpora pro strany 
vládní koalice. Kdyby se nyní 
konaly volby, získala by kon- 
zervativní unie CDU/CSU 
30,5 procenta a sociální 

demokracie 19,5 procenta 
hlasů. Velká koalice by tak 
oslovila jen polovinu voličů, 
přitom při posledních vol-
bách do Spolkového sněmu 
si připsala 67 procent hlasů.

Už po pondělním úprku 
kancléře Wernera Fayman-
na z rakouské politické 
scény upozorňoval německý 

tisk na to, že vývoj u souse-
dů může mít vliv i na situaci 
v Německu. V obou zemích 
dlouho vládne velká koalice 
konzervativců a sociál-
ních demokratů a v obou 
případech se jeví nejradikál-
nějším katalyzátorem změn 
imigrační krize. „V Rakous-
ku je rozšířený pocit, že ti 
nahoře si bez ohledu na 
cokoli stejně vždy dělají, co 
chtějí, nebo nedělají nic. A že 
je jedno, koho člověk volí. 
Tento pocit smetl Wernera 
Faymanna,“ uvedl například 
deník Tagesspiegel. „Tak 
daleko to v Německu ještě 
nedošlo. Ale to, co pomáhá 
k vzestupu AfD (pravicově 
populistické Alternativě pro 
Německo), není nic jiné-
ho než to, co tolik posílilo 
rakouské Svobodné,“ napsal 
deník. /čtk,hý/

Dvě třetiny němců
už Merkelovou nechtějí 

Kancléřčiny vrcholy a pády
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Pomoc Řecku  
v dluhové krizi

Merkelová znovu zvolena 
do třetího funkčního období

Německý optimismus z dlouho 
nevídaného růstu ekonomiky

Německo přijalo v roce 2015 
zhruba milion uprchlíků

Nespokojenost 
s kancléřkou je 
mimořádně silná u lidí 
s nižším vzděláním 
a s nižšími příjmy.

nebe naD berlíneM včera krátce před polednem zahalila temná dusná mračna kouře. 
Největší asijský supermarket v Německu – Dong Süan Center v berlínské čtvrti Lichtenberg – 
zachvátil požár provázený salvami výbuchů. Vznikl v depu, kde byly na ploše šest tisíc metrů 
čtverečních skladovány laky na vlasy a nehty. Stovkám hasičů na místě nezbylo než objekt 
nechat kontrolovaně vyhořet. „Víc udělat nešlo,“ řekl jejich mluvčí. Dong Süan Centre je rozleh- 
lý komplex obchodů, restaurací, malých podniků a skladovacích hal v bývalém průmyslovém 
areálu na východ od centra metropole. Schází se v něm zejména vietnamská populace, jejíž 
valná část přijela za prací ještě do bývalé NDR.

požáR V obChoDNím CeNtRu
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Opustit Evropskou unii 
a stáhnout se na periferii 
by podle bývalého premiéra 
Gordona Browna nebylo 
„britské“. V prvním význam-
ném vyjádření k hrozícímu 
odchodu Spojeného krá-
lovství z evropského bloku 
někdejší labouristický před-
seda vlády rovněž 
vyzval obyvatele 
své země, aby 
přestali být 
„zdráhavými 
Evropany“ 
a podíleli se 
na utváření 
evropské po-
litiky v oblasti 
boje s teroris-
mem, migrace 
a klimatických změn.

„Myslím, že by se mnou 
většina lidí souhlasila v tom, 
že není britské či v souladu 
s churchillovským duchem 
prostě se stáhnout, když na 
Ukrajině panuje zmatek. 
Není britské stáhnout se na 
okraj Evropy, v níž zuří boj 
s ilegální imigrací a teroris-

mem,“ řekl Brown. „Zaruče-
ně není britské, abychom byli 
na periferii, když se důležitá 
obranná a bezpečnostní roz-
hodnutí činí nejen v NATO, 
ale i v EU,“ dodal.

Britská vláda se prozatím 
příliš nevěnuje plánům na 
postup v případě, že voliči 

rozhodnou o od- 
chodu z EU. To 

včera prohlásil 
v parlamentu 
ministr finan- 
cí George Os- 
borne. Varo- 
val také, že 
britský parla-

ment se v pří-
padě ukončení 

unijního členství 
bude celé roky zabý-

vat jen odlukou zákonů od 
evropských směrnic. Ostrov-
ní země podle něj navíc bude 
vystavena možným krizím 
v platební bilanci i v bankov-
ním sektoru. 

Referendum o setrvání 
Británie v EU se bude konat 
23. června. /čtk/

Odejít z eU by nebylo 
britské, míní brown

Někdejší 
labouristický 

premiér vyzval Brity, aby 
přestali být zdráhavými 

Evropany 

a víc se podíleli na 
kontinentální 

politice.
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Nechce od Camerona 
omluvu, ale peníze 
Nigerijský prezident 
Muhammadu Buhari (na 
snímku) nepožaduje žádnou 
omluvu za to, že britský 

premiér David Cameron 
v rozhovoru s královnou Alž-
bětou II. označil jeho vlast za 
jednu z nejvíce zkorumpo-
vaných zemí světa. Buhari, 
který se dnes v Londýně 
zúčastní summitu proti ko-
rupci, prohlásil, že více než 
o nějakou omluvu má zájem 
o navrácení ukradeného ma-
jetku uloženého v britských 
bankách. „K čemu by mi byla 
nějaká omluva? Potřebuju 
něco hmatatelného,“ řekl 

Buhari s tím, že chce získat 
zpět ukradené peníze.

Trump vyhrál v Západní 
Virginii a v Nebrasce
Donald Trump si zajistil 
vítězství v republikánských 
primárkách v Západní Virgi-
nii a Nebrasce. U demokratů, 
kteří v úterý hlasovali jen 
v Západní Virginii, vyhrál 
podle amerických médií 
Bernie Sanders, který získal 
51,4 procenta hlasů, zatímco 
Hillary Clintonová jen 36 pro- 
procent. Ta však celkově 
zůstává s velkým náskokem 
favoritkou.

Británie zvýšila stupeň 
ohrožení terorismem
Britské ministerstvo vnitra 
dnes zvýšilo stupeň ohro-
žení teroristickým činem 
spojeným se situací v Se-
verním Irsku z druhého na 
třetí z celkových pěti stupňů. 
Podle ministryně zvýšení 
stupně odráží „pokračující 
hrozbu plynoucí z opoziční 
republikánské aktivity“ 
a platí pro Anglii, Wales 
i Skotsko. /čtk/

Krátce

Zavedení bezvízového styku 
Evropské unie s Tureckem 
do července není podle před-
sedy Evropského parlamen-
tu Martina Schulze reálné. 
Vyloučené je podle něj to, 
že by europarlament začal 
o zrušení vízové povinnosti 
pro turecké občany jednat, 
aniž by Ankara splnila 
všechny požadavky. Zrušení 
víz, které nedávno navrhla 
Evropská komise, musí kro-
mě EP schválit i jednotlivé 
členské státy.

Ze 72 podmínek, které se 
Turecko zavázalo splnit v do-
hodě o omezení migrace uza-
vřené v březnu s EU, zůstává 
otevřených ještě pět kapitol: 
boj proti korupci, ochrana 
dat, spolupráce soudů s unij-
ními státy, spolupráce s Eu-
ropolem a protiteroristické 
zákony. Původně měli Turci 
do schengenského prostoru 

cestovat na 90 dní bez víza 
už od konce června.

Skepticky se na účet 
Turecka a jeho ochoty 
spolupracovat s unií vyjádřil 
i německý ministr vnitra 
Thomas de Maizière. Všech-
ny podmínky stanovené 
v dohodě s EU podle něj 
Ankara nesplní. „A pokud ne, 
tak nebude bezvízový styk,“ 
uvedl politik CDU.

Turecký prezident Recep 
Tayyip Erdogan minulý 
týden ale uvedl, že Ankara 
své protiteroristické zákony 
nezmění jen proto, že to po-
žaduje Evropská unie. Včera 
ho podpořil turecký ministr 
pro záležitosti Evropské unie 
Volkan Bozkir. Zákony podle 
něj odpovídají standardům 
EU, a není proto nutné je mě-
nit. Navíc jejich změna není 
prý ani podmínkou obsaže-
nou v dohodě s EU. /čtk/

bezvízový styk 
s Tureckem do léta 
nebude, řekl šéf eK
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Velký televizní 
revolucionář
n Letos odstartoval mimořádně vřele 
přijatý seriál American Crime Story, 
dovedl Lady Gagu ke Zlatému glóbu 
a před pár dny uzavřel s televizní 
společností FX smlouvu na další seriál. 
Bojovník za práva sexuálních menšin 
Ryan Murphy patří mezi pár klíčových 
postav amerického showbyznysu, 
které dovedly televizní seriály k dnešní 
podobě a popularitě. 

Stanislav Šulc

První vzpomínky Ryana 
Murphyho na dětství jsou 
spojeny s kuchyní v domě 
jeho rodičů na předměstí 
Indiany. V noci jej probudil 
otec, posadil syna ke stolu, 
zapálil si cigaretu a zeptal 
se: „Nevidím se v tobě 
a chci, abys mi řekl proč,“ 
vzpomínala dnešní hvězda 
televize na dětství v maga-
zínu Hollywood Reporter. 
Konzervativní, konformní 
a konvenční prostředí typic-
ké pro předměstí velkých 
amerických měst Murphymu 
nemohlo vyhovovat. Velmi 
brzy si uvědomil svou jina-
kost i svou homosexualitu. 
Sexuální orientaci úspěšně 
skrýval do 15 let, kdy matka 
objevila milostný dopis od 
22letého Drewa. Tehdy za 
to dostal zaracha na celé 
léto a matka vyhrožovala, 
že Drewa udá za znásilnění. 
„Vyhrožování a snaha opra-
vit mě, mě zranila nejvíc,“ 
prozradil Murphy.

 
Ambiciózní A okouzlující
Nikdy se nechtěl skrývat 
a tajit svou orientaci. Ačkoli 
to bylo v Indianě složité, 
chtěl žít plnohodnotný 
a úspěšný život teenagera 
a hrdého gaye. Navíc jeho 
snem bylo uspět v blyštivém 
světě Hollywoodu, který 
obdivovala jeho matka i ba-

bička. Pomohlo mu snad až 
přehnané sebevědomí, které 
přes veškeré dispozice měl. 
Díky němu byl okouzlující 
a všechny dokázal strhnout. 
Vystudoval žurnalistiku na 
univerzitě v Indianě, záhy se 
odstěhoval na západ a jeho 
partnerem se stal režisér 
Bill Condon. Murphy psal 
o populární kultuře pro 
Entertainment Weekly a Los 
Angeles Times. Zároveň 
psal i scénáře, většinou do 
šuplíku, ale na sklonku de-
vadesátých let jeden z nich 
koupil Steven Spielberg. 
Šlo o romantickou komedii 
Proč jen nemůžu být Audrey 
Hepburnovou? Film však 
nakonec nevznikl, přesto se 
Murphy přiblížil velkému 
světu, který mu byl souzen.

  
Příliš ostré Pro Hollywood
Murphymu bylo teprve 
34 let, když se mu povedlo 
prodat první seriál. Stal se 
jím satirický pohled na ame-
rickou střední školu nazvaný 
Popular. Na rozdíl od jiných 
seriálů tento neudělal super-
hvězdou nikoho z talento-
vaných herců. Navíc byl až 
příliš ostrý na hollywoodské 
standardy, proto skončil po 
pouhých dvou sezonách. 
Přitom Popular nabídl větši-
nu motivů, které se později 
naplno projevily v Murphy-
ho stěžejních a veleúspěš-
ných dílech. Jeho pohled na 
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střední školu byl satirický, 
cynický a často nemilosrdný. 
Hlavním střetem je konvenč-
nost a nonkonformita. Ale 
zatímco většina ostatních 
tvůrců oslavuje právě klidný 
průměr, Murphy zcela ote-
vřeně straní excentrikům.

Po zrušení Popular se 
Murphy snažil uspět s pi-
lotním filmem na sitkom, 
ale žádná televize si na jeho 
základě seriál neobjednala. 
Scenárista se proto rozhodl 
odstěhovat na opačný břeh 
Ameriky a začít znovu. 
A právě zde jej napadlo 
zasadit děj seriálu do kliniky 
plastické chirurgie.

 
První Hit
Seriál Plastická chirurgie 
s. r. o. se na obrazovkách 
stanice FX objevil v červenci 
2003, tedy v letním obdo-
bí tradičně vyhrazeném 
seriálům s nižšími očekává-
ními. I proto se sem nasazují 
méně konvenční díla, která 
však často určí zcela nový 
trend. Murphy prozradil, 
že po předchozích zklamá-
ních si poprvé v kariéře řekl 
„kašlu na to, napíšu přesně, 
co bych rád viděl“. Snad 
právě proto se Plastická 
chirurgie stala překvapi-
vým hitem. Nabízela velmi 
explicitní záběry na operace 
(údajně medicínsky 100pro-
centně podle skutečnosti), 
jeho hrdinové se běžným 
televizním postavám zcela 
vymykali, navíc často říkali 
věci, které se v televizi pro-
stě neříkaly. Murphy musel 
hodně bojovat se zástupci 
stanice FX a jejich pohledem 
na televizní standardy. Seri-
ál dosáhl mnohamilionové 
sledovanosti, vysílal se šest 
sezon, celkem vzniklo sto 
epizod (což je jeden z klíčo-
vých milníků pro americké 
seriály, protože poté jej 
mohou reprízovat i jiné 
stanice). Získal 45 nominací 
na prestižní ocenění a vy-
hrál Emmy i Zlatý glóbus. 
V recenzích byla Plastická 

chirurgie přirovnávaná 
k Sopránovým, což ve své 
době byl největší možný 
kompliment. Murphy se tak 
konečně stal, čím chtěl být 
– nejvlivnějším televizním 
tvůrcem své generace.

 
kulturní fenomény
Přes veškeré úspěchy byla 
Plastická chirurgie pouhou 
předehrou pro to, co Mur-
phy rozpoutal svým dalším 
seriálem. Tím bylo muziká-
lové Glee vysílané na stanici 
Fox od roku 2009 celých šest 
sezon. Glee se muzikálové 
klasice podobá jen vnějšími 
znaky. Hrají tu hezcí herci, 
zpívají se melodické, navíc 
notoricky známé písničky 
a hodně se tančí. Pod tímto 
naleštěným povrchem však 
tepe Murphyho klasika – 
satira dnešní společnosti 
a stranění dehonestovaným 
a opovrhovaným. Glee 
zarezonovalo podobně jako 
kdysi Bowieho revolta či 
písničky Nirvany. S hrdiny 
Glee a jejich zdánlivě rozver-
ným popíkem se identifi-
kovaly miliony teenagerů 

(na vrcholu seriál sledovalo 
13,5 milionu diváků a byl to 
druhý nejsledovanější seriál 
na obrazovkách). Navíc se 
k seriálu pojil komerčně 
zajímavý merchandising, 
jemuž vévodil prodej písni-
ček. Jednotlivých desek se 
prodalo více než 13 milionů 
kusů, zároveň v digitální 
distribuci se povedlo prodat 
přes 52 milionů písní.

Glee však zároveň stíhala 
celá řada problémů. V průbě-
hu natáčení zemřel před-
stavitel jedné z hlavních 
rolí Cory Monteith, zároveň 
začaly mezi Murphym 
a některými hvězdami vřít 
vzájemné antipatie. „Dodnes 
jsem zdrcený vším, co se 
s tím seriálem stalo,“ přiznal 
Murphy.

  
Americké Antologie
Moderní formát antologie 
Ryan Murphy nevymyslel. 
Nicméně jej zcela nově 
definoval a prozatím mu dal 
nejzářivější podobu. Mur-
phyovská antologie je seriál, 
v němž hrají stále titíž herci, 
ale příběhy jednotlivých 
sérií spolu nesouvisejí 
a jsou vlastně ucelenými 
a uzavřenými celky. První 
byla American Horror Story, 
jejíž jednotlivé řady vždy 
nabízejí jiný hororový sub-
žánr (první je strašidelný 
dům s poltergeisty, druhá se 
odehrává v blázinci a nabíd-
ne masového vraha, další 
jsou o čarodějnicích, cirkusu 
a hotelu). Letos spuštěná 
American Crime Story zase 
bude nabízet známé velké 
soudní případy (první je 
o O. J. Simpsonovi).

Hororový, mnoha cenami 
ověnčený seriál je prozatím-
ním vrcholem Murphyho 
tvorby a zároveň ztělesně-
ním jeho televizní revoluce. 
Především excentričnost po-
stav a dějů je na absolutním 
vrcholu, co aktuálně ještě 
snese televizní obrazovka. 
Seriál kromě extrémního 
násilí, sexuálních scén a růz-
ně zdeformovaných jedinců 
(fyzicky, psychicky i obo-
jím zároveň) nabízí také 
zcela nežánrové vyprávěcí 
postupy. Hlavní hrdinové 
mohou znenadání umírat 
(a pak se třeba zase obje-
vit jako duchové), aliance 
mezi jednotlivými stranami 
konfliktu se proměňují zcela 
překvapivě. Tvůrce a jeho 
zvůle je postaven nad diváka 
a jeho diváckou slast. A to je 
v americké televizi oprav-
du nevídané. Murphy však 
dokázal využít úspěch Glee 

Americký •	
scenárista 
a tvůrce 
televizních 
seriálů Plastická 
chirurgie s.r.o. nebo 
American Horror Story.

Vystudoval žurnalistiku na •	
univerzitě v Indianě, psal 
pro časopis Entertainment 
Weekly nebo pro Los 
Angeles Times.

Je homosexuál a bojuje za •	
práva sexuálních menšin. 
S manželem, fotografem 
Davidem Millerem, 
vychovává dvě děti.

Je držitelem řady prestižních •	
cen včetně dvou Emmy.

Ryan 
Murphy (50)



a Plastické chirurgie a toto 
si prosadit. A American Hor-
ror Story z něj udělala titána 
velikosti Stevena Spielberga, 
jak potvrdila šéfka Fox TV 
Group Dana Waldenová. 
„Když dáte někam spojení 
Steven Spielberg něco něco 
nebo Marvel něco něco, 
dosáhnete výrazně větší 
sledovanosti než bez toho 
jména. Ryan Murphy je 
přesně takovým jménem. 
Zkoušeli jsme to v marke-
tingu a opravdu jsme docílili 
20procentního růstu.“

  
důležitá 
Přátelství
Murphy je celebritou a také 
má řadu vlivných přátel 
včetně prezidenta Baracka 
Obamy. Mezi jeho věrné 
přítelkyně patří řada mimo-
řádných hereček. Vedle 
Gwyneth Paltrow (se 
kterou pracuje na 
televizním muzikálu 
One Hit Wonders) 
a múzou Jessicou 
Lange (hvězda 
prvních čtyř sérií 
American Horror 
Story) to je ještě 
například Julia 
Roberts či Lady 
Gaga, která se 
objevila v ústřední 
roli páté řady American 
Horror Story a za svůj 
výkon letos získala Zlatý 

glóbus. Hudební superstar 
se samozřejmě objeví také 
v nadcházející šesté řadě 
hororové ságy.

Murphy zároveň anga-
žováním hereček v pokro-
čilejším věku znovu jde 
proti proudu. Podle řady 
studií hollywoodské hrdinky 
mládnou a v důsledku toho 
nejsou herecké příležitosti 
pro herečky po čtyřicítce 
(samozřejmě až na výjimky 
typu Meryl Streepové, byť 
právě ta je častou tváří kam-
paní za obsazování hereček 
každého věku). Murphy jako 
scenárista a tvůrce seriálů 
právě na starší herečky mys-
lí velmi intenzivně. Jessice 
Lange připravil v American 
Horror Story dokonalou pří-
ležitost a stejná herečka by 

se měla objevit 
také v chys-

tané show 
Feud po 
boku 
Susan 
Saran-
donové.
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Ústavní soud 
krotí státní 
zástupce
Rovnost zbraní v trestním 
řízení patří k základním 
postulátům právního státu. 
Odrazem toho je i ústavní 
právo na zákonného soudce. 
Tak jako si nemůže obvině-
ný vybírat soud, či dokonce 
konkrétního soudce, k ně-
muž bude jeho případ přidě-
len, nemají takové právo ani 
státní zástupci. Ti přitom do-
sud demagogicky vycházeli 
ze znění zákona o státním 
zastupitelství. V něm je 
psáno, že pro úkony pří-
pravného řízení je příslušný 
soud v rámci působnosti 
daného stupně státního 
zastupitelství. Takže vrchní 
státní zastupitelství měla 
dojem, že si mohou vybrat 
soud vlastně kdekoli. Jenže 
to odporuje jak ústavnímu 
právu na zákonného soudce, 
tak trestnímu řádu. 

Je proto dobře, že Ústavní 
soud, který se dosud k po-
dobným stížnostem stavěl 
spíše alibisticky, před pár 
dny zatrhl dosavadní praxi, 
s níž si státní zástupci z obou 
vrchních zastupitelství sami 

vybírali soud, který rozho-
duje o vazbě, odposleších 
či domovních prohlídkách. 
Napříště budou striktně vá-
záni trestním řádem. Podle 
něj se má přípravné řízení 
vést u soudu, v jehož obvodu 
došlo ke spáchání trestného 
činu. Libovůle státních zá-
stupců je o to nebezpečnější, 
že se často týká případů se 
silným politickým či ekono-
mickým podtextem. Stačí 
vzpomenout na případy 
Jiřího Čunka, Davida Ratha 
či Aleny Vitáskové, na akci 

Vidkun a v neposlední řadě 
i kauzu Jany Nagyové.

Státní zástupci využívali 
různých záminek, aby případ 
dostali k tomu správnému 
soudci, který jim vyhoví. 
A tak návrh na vzetí do vaz-
by podávali mimo pracovní 
dobu, kdy je kvůli omezené-
mu okruhu předem znám 
konkrétní sloužící soudce. 
Tím si fakticky vybírali nejen 
soud, ale i konkrétní osobu.

Tou byl často soudce, 
který nepracuje na trestním 
úseku, projednávaná věc je 
mu vzdálená, a tak raději 
státnímu zástupci podepíše 

cokoli, než aby se dostal 
do podezření, že „kryje 
kriminálníky“. Například 
v aktuálním případu údaj-
ných insolvenčních machi-
nací okolo společnosti Via 
Chem o vazbě rozhodovala 
v neděli soudkyně, která 
má na starost opatrovnictví 
nezletilých, protože měla 
ten víkend zrovna službu. 
Přitom předmětem trestního 
stíhání má být sofistikovaná 
majetková trestná činnost, 
kterou policie prověřuje od 
roku 2013.

Stejnou roli sehrávají i ak-
tivističtí soudci. To je případ 
Okresního soudu v Ostra-
vě, který si oblíbili státní 
zástupci z Olomouce. Vina 
za to, že je u nás porušováno 
právo na zákonného soudce, 
tak nepadá jen na hlavy stát-
ních zástupců, ale i soudců, 
kteří svým podpisem tuto 
nezákonnost posvětí.

Bude zajímavé sledovat, 
jak s rozhodnutím naloží 
obecné soudy, až k nim 
dorazí stížnosti advoká-
tů požadující vyloučení 
důkazů, které byly získány 
nezákonným způsobem, 
protože je nařídil nepřísluš-
ný soud. Ústavní soudci totiž 
zároveň nezrušili napadenou 
vyhlášku bývalé ministryně 
spravedlnosti, a dali tak 
dotčeným osobám možnost 
se bránit i v případech, které 
ještě probíhají. 

Autor je publicista a redaktor  
serveru Česká justice

Komentář

Dušan Šrámek

Často rozhodovali 
soudci, jimž byla věc 
vzdálená a raději 
státním zástupcům 
podepsali cokoli.
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 Není britské stáhnout se na okraj 
Evropy, v níž zuří boj s ilegální 
imigrací a terorismem,
řekl na téma brexitu bývalý 
britský premiér Gordon Brown 
str. 8
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Pachuť z nových vlaků
Česká železnice se zřejmě dočká v příštích letech další vlny 
obnovy vozového parku. Je přitom jedno, zda se nakonec 
úspěšně završí plány ministerstva dopravy a vlaky vůbec 
poprvé nakoupí stát, anebo zda si nové stroje tradičně 
pořídí dopravci. V obou případech bude platit Brusel, 
plánovači v rezortu dopravy na tento účel z evropské 
kasy prozatím vyčlenili dvacet miliard. Cestující si určitě 
nablýskané vlaky zaslouží.

Odkud se tedy bere ta divná pachuť? Celý program vlastně 
vznikl jako z nouze ctnost v reakci na neschopnost stát-
ních investorů utratit evropské peníze za dopravní infra-
strukturu. Ta je přitom mnohem důležitější. Za zmíněných 
dvacet miliard mohlo vzniknout krásných 40 kilometrů 
dálnice třeba do Karlových Varů nebo obdobně dlouhý kus 
moderního železničního koridoru. V rezortu dopravy ale 
bohužel nově platí neúprosná úměra: čím větší neschop-
nost připravit stavby, tím více nových vlaků.
 Jan Šindelář
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n Hyundai z českého 
trhu v tichosti stáhl 
model i20 s třídveřo-
vou karoserií ozna-
čovanou jako Coupe. 
Pokud tedy aktuálně 
zatoužíte po tomto 
automobilu, na výběr 
máte klasický pěti-
dveřový hatchback, 
případně novou oplas-
tovanou verzi Active. 

Lukáš Dittrich 

Důvody této skutečnosti 
není potřeba dlouho hledat. 
Hyundai i20 obecně trochu 
zaostává za očekáváními. 
Podle statistik SDA se loni 
prodalo na českém trhu  
2167 kusů, což v kategorii 
malých automobilů zname-
ná šesté místo. Například 
Ford prodal v minulém roce 
5491 exemplářů modelu 
Fiesta, Škoda Fabia se pak 
dostala na 20 434 exemplářů. 

Hyundai i20 Coupe se na 
českém trhu moc dlouho 
neohřál. Automobilka 
tento model začala prodávat 
v únoru 2015 ve výbavách 
Sport Plus a Sport Style. 
Zájemci mohli volit mezi 
motory 1.2i o výkonu 62 kW 
(84 k) nebo silnějším agregá-
tem 1.4i (74 kW/100 k).

Hyundai původně pláno-
val postavit na základě i20 
Coupe také nový soutěžní 
speciál pro WRC, ale z toho-
to záměru nakonec sešlo.

Závod 24h Nürburgring se po 
právu řadí mezi nejnáročnější 
vytrvalostní okruhové závody 
na světě. V Audi si tak jen 
těžko mohli představit lepší 
vstup s novým závodním au-
tem než ten, jaký se jim dosud 
podařil – totiž vybojovat první 
i druhé místo. Úspěchy závod-
ní verze teď automobilka osla-

vuje speciální edicí Audi R8 
Coupé V10 Plus, která vznikne 
v pouhých 24 exemplářích. 

Všechny se vyznačují la-
kem v odstínu Suzuka, kom-
binovaným s černou Mythos 
a červenou Misano. Z karbo-
nu jsou pak vyvedeny kryty 
zrcátek, zadní křídlo, difuzor 
nebo kryt motoru. Na boč-

ních panelech „sideblade“ 
nechybí nápis R8 24h.

Technika ovšem zůstává 
zcela beze změny – o pohon 
se stará atmosféricky plněný 
desetiválec o objemu 5,2 litru 
ve verzi Plus, což znamená 
výkon 449 kW (610 koní), 
a to stačí ke sprintu z nuly na 
100 kilometrů za 3,2 sekundy 

a maximální rychlosti  
330 kilometrů za hodinu.

Ve standardní výbavě auta 
najdeme dynamické řízení, 
adaptivní tlumiče a laserové 
světlomety. Přestože nás 
Audi nenechalo nahlédnout 
do interiéru, neměly by 
v něm chybět podsvícené 
prahové lišty označující 

speciální edici, karbonové 
doplňky a speciální plaketa.

Poprvé se limitovaná edice 
Audi R8 neukáže nikde jinde 
než na 24h Nürburgring  
(26. až 29. května), s objednáv-
kou už ale můžete zamířit ke 
svému dealerovi. Připravte si 
229 tisíc eur, tedy přibližně  
6,2 milionu korun. /oli/

Systém pohonu na vodíkové 
palivové články se pomalu 
dostává do osobních vozů. 
Zhruba rok se oficiálně 
prodává první sériové auto 
na vodík – Toyota Mirai. 
Následuje ji Honda FCX 
a brzy přijdou další výrobci 
včetně Hyundai, koncernu 
Volkswagen či BMW.

Přesto bude, alespoň podle 
některých studií, nástup vo-
díkových palivových článků 
velmi pozvolný. Například ak-
tuální studie IHS Automotive 
počítá s tím, že v roce 2027 
bude prodáno jen okolo 
70 tisíc aut po celém světě, 
což by znamenalo tržní podíl  
0,1 procenta.

Podle IHS stojí před vodí-
kovými auty několik velkých 
překážek. Jakkoli je jejich 
funkce stejně čistá jako v pří-

padě elektromobilu a jejich 
„nabíjení“ trvá zhruba tři mi-
nuty v porovnání s několika 
hodinami elektrických aut, 
horší je to s infrastrukturou.

Vodíková čerpací stani-
ce stojí v přepočtu zhruba 
70 milionů korun. Možná 
i to je důvod, proč jich do 
konce desetiletí nebude po 
celém světě více než stovka 
dostupná veřejnosti. Dalším 
problémem je skladování 
a přeprava vodíku. A samo-
zřejmě jeho výroba.

Dokud se bude elektřina 
a vodík vyrábět z fosilních 
paliv, jen se problém emisí 
přesune jinam. Vodík je nyní 
nejsnazší vyrobit z uhlí, ply-
nu či ropy, jeho elektrolýza je 
dvakrát až třikrát dražší. /žád/

Více na autoreVue.cz

JeN 24 EXEMPLÁŘŮ. Unikátní verze modelu Audi R8 Coupé V10 Plus bude stát v přepočtu zhruba 6,2 milionu korun.

audi oslavuje triumf na Nürburgringu speciální edicí r8 V10 

Hyundai ukončil na 
českém trhu prodej 
modelu i20 Coupe

NereaLIZoVaNÝ 
ZÁVoĎÁK. 
Hyundai původně 
plánoval postavit 
na základě i20 
Coupe také nový 
soutěžní speciál 
pro WRC, ale 
z tohoto záměru 
nakonec sešlo.

Vodíková auta čeká 
jen pozvolný růst
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n Nakladatelství Comics 
Centrum vydalo poslední 
dva díly velkolepé ko-
miksové ságy Joea Hilla 
a Gabriela Rodrigueze.

Stanislav Šulc

Jedna z nejlepších komiksových 
ság, které v Česku vycházejí, se 
uzavřela. Nakladatelství Comics 
Centrum netradičně vydalo pátý 
a šestý díl série Zámek a klíč 
najednou a čtenáři musejí být 
za toto rozhodnutí vděčni. Finiš 
bravurního příběhu o klanu 
Zámkových a jejich peripetií 
s dávnými silami zla by totiž 
rozdělení nesnesl.

Zápletka komiksu Joea Hilla 
je brilantní. Po vraždě otce se 
tři děti s matkou odstěhují na 
staré rodinné sídlo Zámkových. 
Nejmladší syn Bóďa začne obje-
vovat tajuplné klíče, které dětem 
dovolují spoustu věcí – mazat si 

vzpomínky, odebrat strach a slzy 
nebo cestovat časem. O klíče 
má však zájem i probudivší se 
démon spjatý s dávno mrtvým 
kamarádem otce dětí. Postupně 
se rozehrává kouzelná bitva 
dobra se zlem, během níž děti 
projdou nejednou proměnou.

Vedle fantazijního a velmi 
košatého příběhu je fascinující 
především to, jak Hill pracuje 
s charaktery. Byť je základní 
rámec klasický horor, postavy 
se žánrovým škatulkám na hony 
vzdalují. Ať už jde o všechny 
členy klanu Zámkových nebo 
o hlavního arcizáporáka, všechny 
postavy jsou plné života. Fasci-
nující jsou především děti, které 
vedle hlavního boje musejí také 
zvládat různé nástrahy střední 
školy, nebo jejich matka peroucí 
se s alkoholismem. Vzhledem 
k Hillově precizní práci se tak 
čtenář s postavami skutečně 
sžije a v důsledku se o ně bojí. To 
dosahuje přirozeného vrcholu 
v závěrečné části komiksu nazva-

né Alfa a Omega, která je jednou 
velkou dramatickou jízdou.

Hillův skvělý scénář neméně 
parádně ztvárnil Gabriel Rodri-
guez. Atraktivní jsou především 
nejrůznější kouzla jednotlivých 
klíčů, nicméně Rodriguez dokáže 
vtisknout nezapomenutelnou 
podobu i civilním momentům, 
v nichž se postavy perou hlavně 
samy se sebou.

Zámek a klíč patří vedle Sand-
mana k tomu nejdůležitějšímu, 
co u nás z ranku alternativního 
komiksu vyšlo. Minout by to 
neměl nejen každý fanda grafic-
kých románů, ale každý přízni-
vec působivých vyprávění.

Mistrovský komiks 
se uzavřel

Tipy

obecní dům

Pražské jaro

V tradičním termínu dnes 
startuje festival Pražské 
jaro. Zahajovací koncert 
letos obstará Paavo järvi 
a Česká filharmonie. 
Přímý přenos bude 
k vidění také ve 
vybraných kinech.

Výstaviště Holešovice

svět knihy

Začíná největší 
tuzemská přehlídka 
knižní kultury. Letošní 
přehlídka svět knihy 
se zaměří na literaturu 
skandinávských zemí, 
které světu daly víc než 
detektivky.

Joe Hill, Gabriel rodriguez:  
Zámek a klíč 5 a 6

Nakladatelství: Comics Centrum, 2016
Překlad: jan kantůrek
Hodnocení: 100 %
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Minirecenze

film

Angry Birds ve filmu

(Režie:  
Clay Kaytis,  
Fergal Reilly)
Finská 
počítačová 
hra o ne-
létavých 
ptácích na-
vztekaných 
na ošklivá 
zelená pra-
sata, která 
jim kradou 
vejce, se protáhla na americko-finský 
celovečerní film. Ten má stejnou zápletku, 
přesto působí jako plnohodnotný celove-
čerák, jen v závěru s dost natahovanou 
akcí. Předvídatelnost maskuje dokonalou 
animací, energií, barvami, groteskou, opa-
kovanými vtípky a pár zábavnými odkazy 
pro dospělé, které přesto tento film úplně 
neuspokojí. Děti by se u dobrodružství ne 
zas tak vzteklého Ruďáka, neotravně hy-
peraktivního Žluťase a roztomilého Bom-
base měly bavit lépe. Nejmladší diváky 
také snad nebude znepokojovat xenofobní 
podtext snímku, v němž zelený nepřítel 
nosí vousy typické pro muslimy a kde je 
správnou odpovědí na útok záludné cizí 
rasy, kterou většina naivních ptáků přijme 
mírumilovně, podniknout ještě ničivější 
protiútok.

mia madre

(Režie:  
Nanni Mo-
retti)
Do českých 
kin dorazil 
další sní-
mek z loň-
ské soutěže 
festivalu 
v Cannes 
a zároveň 
vítěz ceny 
ekumenic-
ké poro-
ty. Novinka známého italského filmaře 
Nanniho Morettiho nominovaná na dvě 
Evropské filmové ceny stejně jako jeho Sy-
nův pokoj, vítěz Zlaté palmy z roku 2001, 
vychází z režisérovy vlastní ztráty blíz-
kého člověka. Tak jako jemu při natáčení 
filmu Máme papeže i hlavní protagonistce 
Mia madre během režírování sociálního 
snímku o stávce v továrně umírá matka. 
K tomu se padesátnice Margherita poprvé 
pořádně zamýšlí nad svým životem a cha-
rakterem. Pozvolný, jemný psychologický 
portrét ženy v krizi stojí na oceněném 
výkonu Margherity Buyové. Mísí přítom-
nost se sny, představami, a vzpomínkami, 
sentiment s civilností a i když nepřekva-
pí a nestrhne zápletkou, přesvědčí svou 
citlivostí.

Iva Přivřelová
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hOrKO. Indický 
dělník při teplotách 
přes třicet stupňů 
Celsia shrabuje 
krystaly soli v solné 
pánvi, která leží na 
dohled od západo-
indické přístavní 
metropole Bombaje. 
Tradiční metoda 
výroby soli posky-
tuje živobytí tisícům 
pracovníků z okolí 
metropole.
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Šašek provokuje

Šašek by rád definoval nový 
literární žánr. Jmenuje se 
ekonomická fikce a po vzoru 
fikce vědecké by se pro něj 
mohla vžít zkratka eko-fi. 
Rovnou třeba přiznat, že vel-
ká novinka to není. Prozatím 
skrytě a v maskování za zpra-
vodajství se eko-fi dostává 
na stránky novin často. Jeho 
autoři, jako je Václav Láska či 
úspěšní lobbisté z Transpa- 
rency International a Rekon-
strukce státu, často plodí 
jednu eko-fi práci za druhou. 

Jak modelový produkt vy-
padá? Vyberete si libovolnou 
státní zakázku starou několik 

let a prohlásíte, že je předra-
žená (když stát nakupuje), 
nebo naopak podstřelená 
(když stát prodává). Klíčové 
je dmýchat obecný názor, že 
se krade, a eliminovat tržní 
povahu termínu cena (tedy že 
cena je to, co je někdo ochot-
ný za něco zaplatit).

Zkusme si to na jednom 
pohříchu nezveřejněném 
případu, který má reálný zá-
klad. Andrej Babiš okradl stát 
o mnoho milionů korun. To 
nesouvisí s Čapím hnízdem 
ani s dotačními kouzly, ale 
s domem u náměstí Repub-
liky, jež ministerstvo financí 

pod vládou miliardáře pro-
dalo za necelých 800 milionů 
korun. Teď přichází láskov-
ský moment. Částka je to níz-
ká, protože mezitím vzrostly 
ceny nemovitostí až o deset 
procent. K tomu přidejme, 
že se lokalita po oznámení 
záměrů Penty s Masaryčkou 
stane asi nejhezčím koutem 
Prahy – a výsledek je třesku-
tý. Za kolik by se dům prodal 
teď, nikdo nechce odhadovat. 
Šašek se toho však nebojí 
a troufá si odhadnout, že by 
to mohla být až miliarda. Mů-
žeme tedy po vzoru Václava 
Lásky a dalších tvrdit, že An-

drej Babiš okradl stát zatím 
o dvě stě milionů! Skandál! 
A šašek se jen diví, že Láska, 
Michálek a další fanoušci 
žánru spokojeně mlčí.

No přiznejte sami, nebavilo 
by vás číst víc a víc eko-fi? 
Jistě se najde řada mladých 
talentů, kteří se do toho pustí 
rovnýma nohama a začnou 
plodit jeden skvělý elabo-
rát za druhým. Poptávka 
existuje, odměny jsou vysoké, 
například senátorské posty 
či granty na činnost. Snad 
jen škoda, že se všichni zatím 
snaží žánr zapírat. Ale všeho 
do času.

Economic fiction

...někdo ty nepříjemné 
věci říkat musí
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